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  Vlaams Parlement 

De Commissie voor Binnenlands Bestuur, Gelijke Kansen en Inburgering besprak op 

23 en 30 maart 2021 het voorstel van resolutie over meer coronaveilig ingerichte 

publieke buitenruimte. 

 

(Deze vergaderingen werden als videoconferentie georganiseerd.) 

1. Toelichting door Jeremie Vaneeckhout 

Jeremie Vaneeckhout verwijst naar een aantal recente problemen in sommige steden 

ingevolge grote druktes op pleinen en in parken. Het mooie weer zorgde voor een 

toevloed van mensen die te dicht op elkaar gingen staan, waardoor de lokale orde-

diensten sommige straten en pleinen moesten afsluiten. Vandaag blijft men ge-

confronteerd met hoge besmettingscijfers. Een snelle terugkeer naar een normale 

situatie is momenteel niet aan de orde. Zelfs als er beterschap komt, zal er nog een 

fase volgen waarin men voorzichtig zal moeten blijven en de nodige maatregelen 

moet blijven volgen.  

 

De spreker vindt het belangrijk dat men met dat gegeven proactief aan de slag 

gaat. Men moet vermijden dat plaatsen moeten worden afgesloten. Met dit voorstel 

van resolutie hopen de indieners de Vlaamse Regering te stimuleren om samen 

met de lokale besturen een aantal stappen te zetten om publieke buitenruimtes 

coronaproof in te richten. Dat kan gaan over het handhaven van de afstandsregels, 

het inzetten van stewards die tips en suggesties kunnen meegeven, het opmaken 

van signalisatie- en circulatieplannen tot het voorzien van sanitaire ruimtes. Na 

een jaar coronacrisis zou het toch mogelijk moeten zijn dat de overheid de publieke 

buitenruimte dusdanig aanpast dat ze coronaveilig is. 

 

De spreker heeft aangedrongen op een snelle behandeling van het voorstel van 

resolutie want de inhoud ervan wordt opnieuw zeer actueel met de paasvakantie 

in aantocht. Hij benadrukt nog dat de problematiek ook geldig zal blijven nadat de 

horeca is heropend. Er zijn immers groepen in de samenleving die niet over de 

middelen beschikken om een hele namiddag op een terrasje te vertoeven en er 

regelmatig een nieuwe consumptie aan te kopen. Het zijn vaak die inwoners van 

steden die niet de luxe van een eigen achtertuin of terras hebben. Ook die mensen 

verdienen een veilige publieke buitenruimte.  

 

Overwegende dat het gedwongen afsluiten van publieke pleinen en parken de laat-

ste optie moet zijn en er in dat opzicht werk moet worden gemaakt van meer en 

coronaveilig ingerichte publieke buitenruimte, hebben de indieners de vragen aan 

de Vlaamse Regering in een achttal punten gebundeld. 

 

Ten eerste vragen zij aan de Vlaamse Regering dat zij aan de lokale besturen zou 

vragen om meer pleinen, straten, parken, bossen andere zones (verkeers)vrij te 

maken en open te stellen om veilige buitenontmoetingen mogelijk te maken. Ten 

tweede vragen zij de lokale besturen te inspireren en te ondersteunen in hun zoek-

tocht naar oplossingen voor het veilig en kwaliteitsvol inrichten van de publieke 

buitenruimte, met specifieke aandacht voor sanitaire voorzieningen. Ten derde 

wordt voorgesteld de Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten (VVSG) hier-

bij te betrekken en om goede voorbeelden uit te wisselen. 

 

Verder vraagt men de lokale besturen te ondersteunen in hun zoektocht naar stewards 

om het veilig vertoeven in de publieke buitenruimte op een positieve manier te 

stimuleren. Eventuele hinderpalen om de bovenstaande doelstellingen te bereiken, 

zouden moeten worden weggewerkt. Het kan bijvoorbeeld gaan over regelgeving 

die het moeilijk maakt om pleinen verkeersvrij te maken.  

 

Men stelt verder voor te onderzoeken op welke manier de lokale besturen financieel 

en op het vlak van communicatietools ondersteund kunnen worden om een veilige 
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buitenruimte waar te maken en om te bekijken of de evenementensector een rol 

kan spelen om de doelstellingen te bereiken.  

 

Tot slot vraagt men te monitoren welke goede praktijken en welke inrichtingen ook 

na de coronacrisis kansen bieden om meer kwaliteitsvolle publieke buitenruimte 

voor iedereen vrij te maken. De huidige coronaperiode kan een opstap zijn naar 

structurele initiatieven van vergroening, ontharding, speel-, leef- en tuinstraten 

enzovoort. 

2. Bespreking 

Tom Ongena meent dat er in het voorstel van resolutie een aantal waardevolle 

zaken staan. Veel is echter al in de praktijk gerealiseerd. Hij verwijst naar het 

inschakelen van de evenementensector (crowd control en vaccinatiecentra) en het 

coronaveilig inrichten van de publieke ruimte (cirkels in Gent en Kortrijk). Boven-

dien worden er weer extra financiële middelen gevraagd. De steden en gemeenten 

hebben echter reeds veel extra financiële middelen gekregen, los van de structurele 

ondersteuning. Het ligt dan ook moeilijk om daarvoor opnieuw extra middelen vrij 

te maken. Gelet op hetgeen reeds op het terrein gebeurt, is de meerwaarde van 

het voorstel van resolutie dan ook beperkt. 

 

Maxim Veys vindt het een goed voorstel van resolutie omdat er wordt ingespeeld op 

wat er niet goed georganiseerd was tijdens de eerste lockdown. Veel lokale besturen 

wisten toen niet wat wel of niet mogelijk was. Het afsluiten van de publieke buiten-

ruimte (bijvoorbeeld speelpleintjes) zou pas de laatste optie moeten zijn. Hij is zich 

ervan bewust dat het moeilijk is om de steun van de meerderheidspartijen voor 

voorstellen van resolutie te vinden. Ofwel zijn ze te complex of te vergaand ofwel 

voegen ze weinig toe. In ieder geval bevat het voorliggende voorstel van resolutie 

weinig waar men tegen zou kunnen zijn. De Vooruitfractie kan het voorstel alleszins 

steunen.  

 

Brecht Warnez vindt het een moeilijke afweging. Enerzijds staat er inderdaad niets 

in waar men tegen kan zijn. Anderzijds voelt hij niet echt aan wat de inhoud ervan 

zou kunnen teweegbrengen. De onderliggende doelstelling is in ieder geval goed: 

het belang van mensen buiten samenbrengen is nog nooit zo groot geweest. De 

meerwaarde van het voorstel is evenwel beperkt; het gaat over ondersteunen, 

onderzoeken, inspireren, monitoren enzovoort. Het zou iets verder mogen gaan. 

Veel zaken gebeuren overigens reeds in de praktijk. Bovendien zijn veel vragen 

gericht naar de lokale besturen zelf, wat niet echt de bedoeling is van een resolutie. 

In die lokale besturen gebeuren al veel inspanningen, ook op het vlak van het veilig 

maken van buitenruimtes. Om al die redenen zal CD&V het voorstel van resolutie 

niet goedkeuren.  

 

Yves Buysse vindt het een interessant en goed voorstel om meer groene en veilige 

publieke buitenruimte te voorzien en de lokale besturen met goede voorbeelden te 

inspireren. Zelfs los van het coronagegeven is een voorstel om de leefbaarheid in 

steden en gemeenten te verbeteren een goede zaak. De gezondheidscrisis heeft 

echter aangetoond dat er, ondanks de reeds geleverde inspanningen door de lokale 

besturen, nog werk aan de winkel is. De gelukkigen die tijdens de eerste lockdown 

over een tuin beschikten of in een natuurrijke omgeving woonden, beseften wel-

licht niet wat er enkele kilometers verder in appartementsgebouwen aan de hand 

was, met ouders die daar met hun kroost waren opgesloten. 

 

Het pleidooi om in te zetten op een kwaliteitsvolle inrichting van de publieke buiten-

ruimte kan de spreker dan ook zeker steunen. Iets minder enthousiast is hij wanneer 

het nobele doel ook zou worden gebruikt om meer straten en pleinen verkeersvrij 

te maken. Dat is een stap te ver. Er zijn genoeg zaken in de publieke buitenruimte 

te organiseren waar iedereen zich kan achter scharen. Men koppelt dit beter niet 
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aan het bijna verplicht en permanent verkeersvrij maken van straten en pleinen. 

Dat moet men overlaten aan de lokale besturen die met kennis van zaken en op 

basis van de nodige inspraak best kunnen inschatten wat er nodig is. 

 

De spreker verwijst nog naar de financiële repercussies en de structurele opvolging 

van de investeringen. Men is niets met investeringen als er nadien geen structureel 

onderhoud wordt voorzien. De middelen en het personeel zijn daarvoor niet altijd 

beschikbaar.  

 

De spreker steunt het investeren in bijvoorbeeld zit- en picknickbanken maar hij 

mist in het voorstel van resolutie de overweging om de horecamensen te vrijwaren 

van eventuele nadelige gevolgen. In Brugge heeft de stad een aantal picknicktafels 

geplaatst, maar soms wel erg dicht bij de terrassen van de horecazaken, die er 

een ongepaste concurrentie in zagen.  

 

De spreker besluit dat hij akkoord is met het principe maar gelet op zijn opmerkingen 

zal zijn fractie zich bij de stemming onthouden. 

 

Paul Van Miert kan zich vinden in de basisinsteek van het voorstel van resolutie 

maar sluit zich wel aan bij de houding van Tom Ongena en Brecht Warnez. Hij ziet 

in de tekst alvast niet veel nieuwe elementen. Men moet de zaken overlaten aan 

de lokale besturen zelf. Vaak gaat het daar om een samenwerking tussen de ad-

ministratie, de politie en verenigingen om een en ander in goede banen te leiden. 

Het biedt weinig meerwaarde om dat vanuit Vlaanderen te willen organiseren. Om 

die reden zal zijn fractie het voorstel van resolutie niet steunen. 

 

Jeremie Vaneeckhout zegt ietwat ontgoocheld te zijn over de reacties van de 

meeste leden. Sommigen zeggen dat de voorstellen niet ver genoeg gaan, anderen 

zijn niet akkoord met de financiële repercussies. De indieners hebben getracht een 

genuanceerd voorstel van resolutie uit te werken, waarbij wordt verdergebouwd 

op het beleid dat voor een stuk al in de praktijk wordt gebracht. Dit wordt dan niet 

goed onthaald, maar als men voorstellen zou indienen die sterker afwijken van het 

gevoerde beleid, dan worden die ook niet gesteund. Men zou zich beter op de 

inhoud focussen. 

 

De spreker had meer inbeeldingskracht en ambitie van deze commissie verwacht. Het 

voorstel vertrekt vanuit een zeer sterk geloof in de lokale besturen, een bestuurs-

niveau dat het afgelopen jaar bijzonder veel creativiteit aan de dag heeft gelegd 

en kort op de bal heeft gespeeld.  

 

Terecht werd in de bespreking opgemerkt dat er in het voorstel van resolutie een 

breder thema wordt aangesneden. In de toekomst zullen in dat kader nog andere 

zaken op tafel worden gelegd. Maar gelet op de coronacrisis willen de indieners 

voor de komende weken en maanden de druk op de publieke buitenruimte voor 

een stuk milderen.  

 

De spreker verwijst naar de druk op de kust en de chaos op de treinen richting de 

kust. Als mensen naar de kust trekken, is dat omdat ze in het binnenland weinig 

mogelijkheden vinden om zich veilig in de (stedelijke) buitenruimte te begeven. 

Dat zal zeker het geval zijn als de horeca binnenkort weer wordt geopend. De 

horeca zal dan meer ruimte nodig hebben om terrassen buiten te zetten. Het ge-

volg zal dan zijn dat er te veel volk op een kleinere buitenruimte aanwezig zal zijn. 

Dan dreigt men parken en pleinen en de kust als bestemming te moeten afsluiten. 

Men dient hier nu al op te anticiperen om een dergelijk scenario te vermijden. 

 

De spreker erkent dat de pistes die in het voorstel van resolutie worden naar voor 

geschoven niet allemaal revolutionair zijn. Maar als de revolutie zou worden ge-

predikt, zou het voorstel nog minder slaagkansen hebben. Men vraagt wel de 
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bestaande goede praktijken tussen lokale besturen uit te wisselen. Hier kan men 

de VVSG in betrekken. Ook vraagt men op zoek te gaan naar andere buitenruimtes 

die men voor het publiek kan openstellen. Het gaat dan bijvoorbeeld over pleinen 

waar nu op geparkeerd wordt. Men zou daarvan een tijdelijk ontmoetingsplein kun-

nen maken. Ook winkelstraten zouden tijdelijk verkeersvrij kunnen worden ge-

maakt. Het is dergelijk inbeeldingsvermogen dat de spreker wat mist bij de andere 

commissieleden.  

 

De indieners vragen momenteel geen concrete financiële ondersteuning. Ze vragen 

wel te onderzoeken op welke manier de lokale besturen financieel en op het vlak 

van communicatietools ondersteund kunnen worden om veilige buitenruimte waar 

te maken. Ze vragen ook om te onderzoeken hoe de evenementensector een rol 

kan spelen om die doelstellingen te bereiken. Die sector wordt momenteel slechts 

in beperkte mate betrokken. Het is de ambitie van de indieners om die sector zelfs 

binnen de huidige maatregelen meer perspectief te bieden. Alle bestaande goede 

praktijken moeten actief worden uitgewisseld. 

 

De spreker hoopt dat men over enkele maanden niet moet vaststellen dat er plei-

nen worden afgesloten, dat er op bepaalde plaatsen te grote druktes ontstaan. Men 

moet er op voorhand alles aan doen om meer buitenruimte te creëren. De corona-

crisis duurt nu reeds een jaar en men is nog altijd bezig met handhaving en het 

limiteren van mensen in plaats van met het creëren van meer kansen en meer 

mogelijkheden voor mensen om elkaar op een veilige manier in de buitenruimte te 

ontmoeten. Niet iedereen heeft de luxe van een tuin of veel buitenruimte. 

 

Kris Van Dijck vindt dat Jeremie Vaneeckhout de creativiteit van de lokale besturen 

onderschat. De indieners gaan er blijkbaar vanuit dat het finaal zal mislopen als 

men hun voorstel van resolutie niet goedkeurt. De spreker is ervan overtuigd dat 

er vandaag al heel veel gebeurt. Hij huivert ervoor om bijkomende druk op te 

leggen. Om goede voorbeelden te delen, moeten die eerst worden opgevraagd en 

vervolgens verspreid, wat weer de nodige administratieve rompslomp met zich zal 

meebrengen.  

 

Het is ook niet met het voorliggende voorstel van resolutie dat men volle treinen naar 

de kust zal kunnen vermijden. Zelfs als men grote steden voor een stuk verkeers-

vrij maakt, zal het effect daarvan op de drukte op de treinen naar Oostende of 

Blankenberge beperkt zijn. Daarvoor zijn andere maatregelen nodig. Het is juist 

dat de mensen nu meer buiten komen om te fietsen of te wandelen, maar te grote 

drukte in de buitenruimte zal men met dit voorstel van resolutie niet kunnen voor-

komen. In ieder geval wil de spreker zich niet opstellen als een soort keizer-koster 

ten aanzien van steden en gemeenten. De lokale besturen kunnen de aanbevelingen 

in het voorstel van resolutie perfect uitrollen, maar dat moet steeds hun eigen 

verantwoordelijkheid blijven. Dit moet in de verschillende gemeenteraden op de 

agenda worden gezet. 

 

Jeremie Vaneeckhout merkt op dat voorstellen in verband met de lokale besturen 

in deze commissie vaak het verwijt krijgen dat men zich als een keizer-koster op-

stelt. Minister Bart Somers maakt zich nochtans sterk dat hij zijn administratie als 

een coachende en ondersteunende overheid ziet. Wat hier wordt voorgesteld, 

houdt geen verplichting voor de lokale besturen in. Het gaat enkel om inspireren, 

ondersteunen en faciliteren om een aantal keuzes te kunnen maken.  

 

Vandaag lopen er al een aantal zaken mis. Elk plein dat men moet afsluiten, is er 

een te veel. Het feit dat mensen in hun appartement moeten blijven omdat de 

buitenruimte het niet meer aankan, is een drama voor de levenskwaliteit van mensen. 

Het is correct dat er al veel gebeurt en dat de lokale besturen Vlaanderen niet altijd 

nodig hebben om in actie te schieten. Maar Vlaanderen zou een meer faciliterende 

rol kunnen spelen om de lokale besturen nog meer faciliteiten te geven. Het verwijt 
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van administratieve rompslomp is niet terecht. Via de VVSG zou de uitwisseling 

van goede praktijken gemakkelijk kunnen worden georganiseerd.  

 

Tot slot voorspelt Jeremie Vaneeckhout dat de beperking van het aantal reizigers 

op de kusttreinen ertoe zal leiden dat de publieke buitenruimtes in de steden en 

gemeenten bij goed weer zullen vollopen. 

3. Stemming 

Het voorstel van resolutie over meer coronaveilig ingerichte publieke buitenruimte 

wordt verworpen met 8 stemmen tegen 3 bij 2 onthoudingen. 

 

 

Kris VAN DIJCK, 

voorzitter 

 

Yves BUYSSE, 

verslaggever 

 

 


